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شروع فصل امسال براي پرس�پوليس خوب نبود. با يك 
تساوي برابر پديده تازه وارد آغاز شد  و سپس سه باخت 
پياپی وحش�ت را از همان ابت�دا براي ه�وادار اين تيم به 

تصوير کشيد. 
اين واقعيتی است كه گفتيد. متأسفانه در ابتداي فصل مشكلات زيادي 
داشتيم. مي دانستيم كه با مشكلات بزرگي رو به رو خواهيم شد؛ چراكه 
مي دانستيم هنوز آماده نبوديم،   15 روز قبل از شروع فصل تيم را جمع 
كرديم آن هم نه كامل و دروازه بان ما پنج روز قبل از شروع فصل آمد و 
آن هم بدون آمادگي و تمرين. انتظار مشكلات زيادي را داشتم. طبيعي 
است كه ما هم دوست داشتيم از همان ابتداي فصل خوب و با قدرت آغاز 
كنيم، اما به مشكلات هم واقف بوديم. سوشا محروم بود. طارمي و عاليشاه 
هم نبودند. در آن شش هفته اي كه بازي ها را باختيم شرايط منطقي نبود. 
ما خوب بازي مي كرديم. مثلاً مقابل سپاهان يا ذوب آهن خيلي خوب 
كار كرديم اما متأسفانه يك عامل خارجي كه همان تصميمات داوري 
بود هم عليه ما بود و همه مسائل دست به دست هم داد تا موفق نباشيم 
درست مثل بازي با س��ايپا. بعد از آن مي دانستيم و مطمئن بوديم كه 
مي شود و خودمان را بايد سازماندهي كنيم با بازي هاي زيباتر و نتايج 
قابل قبول و بازيكنان با عملكرد خود خوش بيني خوبي به ما القا كردند. 
با كارشان، با تمريناتشان و مطمئن بوديم كه روزهاي خوب ما هم شروع 
مي شود تا اينكه امروز ما با 19 بازي بدون باخت مدعي قهرماني هستيم 
)اين مصاحبه قبل از دربی چاپ شده است( كه اگر كمي خوش شانس 
بوديم و هفت، هشت پنالتي كه از دست داديم را از دست نمي داديم الان 
قهرماني ما قبل از موعد مسجل بود. اما توانستيم بازي متفاوتي را ارائه 
دهيم. تيمي با بازيكناني جوان،  سرحال، تازه نفس و مدرن در كنار نفرات 
با تجربه از جمله مرحوم نوروزي،  بنگر،  نورمحمدي و سوشا. در كنار تمام 
مشكلاتي كه در شروع فصل داشتيم، فاجعه فوت  هادي نوروزي براي 
ما شوك پشت شوك بود؛ يك فاجعه واقعي. اما در كنار تمام مشكلاتي 
كه در شروع و ادامه كار داشتيم-  مشكلات مالي و فني و بازيكنان و.... - 
باشگاه با يك ثبات مديريتي و حمايت،  ما را همراهي كرد تا امروز در كنار 

استقلال تهران و خوزستان براي قهرماني بجنگيم. 
خيلي جالب اس�ت تيمي که کانديداي سقوط بود،  امروز 
مدعي قهرماني است. برعكس آن را شاهد بوديم تيم هايي 
که خوب شروع کردند اما در ادامه افت کردند اما پرسپوليس 

کاملاً برعكس بود. 
پرسپوليس باشگاه بزرگي است. سال گذشته مشكلات زيادي داشت 
و براي بقا مي جنگيد. وقتي آمديم يكي از وظايف ما حفظ تيم در ليگ 
بود و بعد برد مقابل پيكان به اين هدف رسيديم و خب طبيعي است با 
مشكلات زيادي وارد فصل جديد شديم اما موفق شديم؛ با انتخاب هاي 
خوب از بازيكنان و اعتقاد به بازيكنان و اعتماد به خودمان و كارمان به 
علاوه دانش و كيفيت در باشگاه به اين بزرگي،  تيم را به آنچه مستحق آن 

بود برسانيم و اين نتيجه تلاش بازيكنان بود 
اصرار داشتيد تيم من را از هفته ششم ببينيد و پرسپوليس 
دقيقاً از هفته ششم متحول شد. اين اعتماد از چه رو بود و 

بر چه اساسي؟
اصل كار ما براين اساس بود كه با كار فراوان نتيجه بگيريم با كار و كار و 
كار و البته  تحليل و ارزيابي توانايي بازيكنانم. ما از طريق كارمان تلاش 
بازيكنان را شناختيم و متوجه شديم هم كيفيت،  هم توانايي و دانش 
كار را دارند. مي دانستيم شش هفته اول بازي هاي بسيار سختي داريم 
اما از هفته ششم به بعد مي توانيم اميدوار باشيم براي پيشرفت و اين هم 
تجربه شخصي بنده و همكارانم بود كه براساس توانايي بازيكنان به آن 

رسيديم و تنها شعبده و جادوي ما كار بود و كار و تمرين. 
برانكو از توانايي بازيكنانش حرف مي زند. يك وقت هست 
که پرسپوليس بازيكنان شناخته ش�ده دارد. مثل تيمي 
که راهي جام جهاني 2006 ش�د. پر بود از لژيونر. آنچه که 
تيم امروز برانكو ندارد. پيش از اين هم در پي ناکامي هاي 
پرسپوليس گفته مي شد اين تيم بازيكن بزرگ در حد نام 

پرسپوليس ندارد که موفق نمي شود. 
امروز هم چنين بازيكناني را ندارد اما 
چطور است که توانسته رنگ موفقيت 

را به خود ببيند؟
ما قبل از هر چيزي انتخ��اب صحيحي كرديم. 
بازيكناني را انتخاب كرديم كه تشخيص داديم 
بازيكنان توانا و مدرني هس��تند. به رغم نفراتي 
كه اسم دارند و كارآيي ندارند.  اينها توانايي هاي 
زيادي داشتند كه مي دانس��تيم با كار و تمرين 
مي توان كيفيت شان را از هر لحاظ بالا برد. روي 
آنها كار كرديم. اعتماد به نفس داديم. روي مسائل 
فني،  تاكتيكي و روحي كار كرديم و مهم ترين 
مسئله اين بود كه آنها را مجاب كنيم كه كيفيت 
بالايي دارند و خودشان را قبول كنند و روحيه 
قهرماني و برنده شدن را در آنها ايجاد كرديم و 
توانستيم در كنار هوادارانمان كه يار دوازدهم ما 
هستند به اينجا برسانيم. اما اين پروسه ادامه دارد 
و آنچه ما را خوشحال مي كند اين است كه اين 
بازيكنان مي توانند از اين هم بهتر شوند. از لحاظ 
فني و بدني تا بتوانن��د فاكتورهايي كه حول و 
حوش تيم هاي بزرگي مثل پرسپوليس هستند را 

هضم كرده و درك كنند در چه تيمي هستند. 
اما استفاده از بازيكنان جوان يك خطر 
ديگر ه�م دارد و اينكه ممكن اس�ت 
بازيكنان خيل�ي زود اش�باع و دچار 
غرور کاذب شوند و اين مي تواند براي 
هر تيمي تخريب کننده بوده  و نتيجه 

عكس داشته باشد. 
درست است، همه چيز را خوب مي دانيد و دقيقاً 
همين طور اس��ت كه اش��اره كرديد. اين يكي 
از خطرات اعتماد به نفس كاذب اس��ت و يكي 
از خطرات مس��تمر و دائمي در هر باش��گاهي 
مخصوص��اً در باش��گاهاي بزرگ ت��ري مث��ل 

پرسپوليس؛ چراكه به هر حال رفتارها در چنين 
باشگاهي به مراتب بيشتر از باشگاه هاي كوچك 
به چشم مي آيد. ظرفيت معروفيت،  حضور در 
رس��انه ها و بالا رفتن يك باره اس��تاندارد مالي 
بازيكنان و همه اينها خط��رات نابود كننده اي 
اس��ت و در اين موقعيت اين وظيفه ماست كه 
چطور بازيكنان را روي زمين نگه داريم كه الكي 
اوج نگرفته و پرواز نكنند. چراكه خيلي وقت ها 
پيش مي آيد بعد از يك يا دو فصل موفقيت آميز 
اين خطر بروز كرده و بازيكن نابود مي شود و اين 
را در گذشته داشتيم و آنچه هدف ماست اينكه 
بازيكنان بفهمند كه بايد به ط��ور روزانه خود را 
نش��ان دهند. هر روز بايد اين را بفهمند و درك 
كنند در پرسپوليس هستند و در هر بازي بايد 
ثابت كنند كه استحقاق حضور در پرسپوليس را 
دارند. پرسپوليس به طور مستمر در حال انتخاب 
بازيكن است و بازيكن نبايد فكر كند موقعيتي 
كه در باشگاه دارد هميشگي است و با يك بازي 
خوب در يك فصل جاي خودش را تا آخر عمر 
ورزشي اش در پرسپوليس حفظ مي كند. ما مدام 

روي اين مسئله تأكيد داريم. 
رفت�ن پاناديچ هم يكي از مش�كلات 
پرس�پوليس ب�ود. در واق�ع او نقش 
برانكوي تيم بلاژ را داش�ت که وقتي 
رفت، کار پرس�پوليس بسيار سخت 

شد. 
در واقع پاناديچ و حضورش در پرسپوليس برايم 
خيلي مهم بود. او س��ابقه فوتبالي درخش��ان و 
تجارب با ارزشي داشت. در آكادمي هم دانشجوي 
ممتازي بود و در كار نيز كمك مهمي و بدون او 
كار همه ما بيشتر شد اما خب اتفاقي بود كه افتاد و 
براي همه ما غيرمنتظره بود اما چاره اي نداشتيم. 
دنبال كمك جديدي هم نتوانستيم بگرديم چون 

كمكي در حد او نمي توانستيم پيدا كنيم. 
برانكو که به اي�ران آمد هم�ه او را به 
عنوان يك مربي محتاط مي شناختند 
و او هم هرگز از خ�ود دفاع نكرد. يك 
مربي آرام و کم حرف که از بازيكنانش 
دفاع مي کند اما کاملاً مشخص است به 
موقع مجازات هم می کند  مثلاً طارمي 
را قب�ل از درب�ي  رف�ت روي نيمكت 
نشانديد و به نوعي او را تنبيه مي کنيد 

در حالي که کسي متوجه نمي شود. 
من در  تيم ملي هم بودم.  شخصيت افراد با هم 
متفاوت است و هر كسي روش خودش را دارد در 
ارتباط گيري و در كارش. روش من اين نيست كه 
از طريق رسانه ها حواشي تيم را حل كنم آن هم 
با هوچي گري. روش من اين است كه مشكلات 
را در خانه و در رختكن حل كنم و اگر نارضايتي 
هم داشته باشم از بازيكنان با رسانه اي كردن آن 
فرار رو به جلو نخواهم داش��ت و سعي مي كنم 
مشكلات را در خانه و با خود آنها حل كنم. تيم را 

من با افكار عمومي تقسيم نمی كنم. 
اما بازيكن ايراني خيلي با اين مسئله 
کنار نمي آيد و کمتر پيش مي آيد که 

حرف شنوي داشته باشد.
در ورزش حرفه اي روابط كاملًا شفاف و تعريف 
شده است. وظايف و مسئوليت مربي و بازيكن 
كاملاً مشخص است. آن چيزي كه من از بازيكنان 
مي خواهم يك ارتباط و حضور حرفه اي در كار 
است با وظايفي مشخص و اينجا ديگر دموكراسي 
و من بميرم تو بميري وجود ندارد. من از بازيكن 
نمي خواهم از بالاي برج ميلاد به پايين بپرد. از 
آنها مي خواهم خودش��ان را براي تمرين آماده 
كنند و تمرين هسته مركزي زندگي آنها باشد و 
تمام كارهاي زندگي خود را با تمرين هماهنگ 
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  90 سالگی مربيگری فوتبال را کنار می گذارم و استاد دانشگاه می شوم! 

كنند، براي تمرين استراحت كنند، به موقع بخورند به موقع 
در تمرين حاضر ش��وند و قبل از حضور در تمرين آمادگي 
كامل داشته باشند و همه مسائل ديگر را بايد بگذارند بعد 
از تمرين. بازيكن بايد تمام كارهاي روزمره زندگي اش را با 
تمرينش هماهنگ كند. اين را بازيكن بايد بفهمد كه فوتبال 
خيلي سخت و خسته كننده اس��ت و رژيم و كاري و خاص 
خودش را مي طلبد و به همين خاطر معتقدم بازيكنان بايد 
به اين مسئله برسند و طبيعي است عصباني مي شوم وقتي 
اين كار را انجام ندهند؛ چراك��ه دليلي نمي بينم آنطور كه 
مي خواهم نباشند و به آنچه گفتم نرسند. بايد براي هر تمرين 
روي خود كار كنند و از هر تمرين به تمرين بعد بهتر باشد تا 
همه ما از اين بهتر   شدن استفاده ببريم و دليلي نمي بينم كار 
به دعوا و نارضايتي بكشد. به خاطر همين در تيم من خيلي 
نارضايتي وجود ندارد. چراكه فقط می توانند يا اينطوري يا 
آنطوري باشند و راه سومي وجود ندارد. البته من هم تا حدي 
تحمل دارم گاهي شايد مشكلي وجود داشته باشد و اين را 
درك مي كنم، اما اجازه نمي دهم اين مسئله دائمي و روزمره 
شود؛ چراكه اگر اين مسئله به طور روزمره جا بيفتد، تمرين 
ديگر تأثيري نخواهد داشت؛ چراكه ما بخشي از تمرينات 
بدنسازي و فيزيكي بازيكنان را از دست مي دهيم. بازيكن بايد 
درك كند اين تمرين و اين فشار براي خود اوست و اگر نفهمد 
كه در اين راستا بايد حداكثر توان خود را بگذارد،  تأثير تمرين 
به حداقل مي رس��د. آنها در واقع بايد درك كنند كه از اين 
فشار خود آنها نفع مي برند كه اگر بفهمند، بهتر و با كيفيت تر 
و راحت تر مي توانند بازي كنند و همين باعث پيشرفت آنها 
مي شود. در واقع شايد عصبانيت من نسبت به بعضي بازيكنان 
به اين دليل است كه آنها بتوانند از پتانسيل بالايي كه دارند به 
بهترين نحو استفاده كنند. شايد نتوانم هيجانی از اين لحاظ 

بدهم اما نتيجه و كيفيت مهم است.
با اين وجود توانستيد اين هيجان را با نوع بازي 

تيم به وجود آورده و به سكوها منتقل کنيد.
ش��ايد من خيلي جالب توجه نباشم چون شلوغ نمي كنم، 
 تحريك نمي كنم، س��ر و صدا ايجاد نمي كنم، اطراف تيم 
و عنوان هاي خب��ري و تيترهاي خب��ري نمي دهم و مثلًا 
نمي گويم اگر ببري��م توپ قورت مي ده��م. اما معتقدم در 
پرسپوليس فقط بردن مهم نيست و در كنار برد بايد بازي 
زيبا ارائه داد. يك جذابيت در بازي بايد به نمايش گذاشت 
و يك شادابي به تصوير كشيد و مردم اين را درك مي كنند 
و شايد به همين دليل اس��ت كه 80-70 هزار تماشاگر به 
ورزشگاه مي آيند. البته كار ساده اي نيست رسيدن به اين 
اما ما همچنان اصرار داريم به اين مس��ئله. هم نتيجه و هم 
رضايتمندي هواداران مد نظر ماس��ت و تمام تلاش��ي كه 
مي كنيم به خاطر هوادار پرسپوليس اس��ت. چراكه آنها از 
هر مسئله اي براي ما مهم تر هستند. ضمن اينكه هميشه 
مي شود بهتر بود و همين كه به موقعيت موجود راضي بشويد، 
 كارتان تمام است و افت شروع مي شود و اين چيزي نيست كه 

نه ما بخواهيم و نه هوادار پرسپوليس. 
حتم�اً مي داني�د حساس�يت هاي ه�واداران 

پرس�پوليس روي اين تيم بس�يار زياد اس�ت. 
پرسپوليس براي هوادارانش چيزي بيش از يك 

تيم است. 
بله،  صد در صد همين است. بارسا را نگاه كنيد بيشتر سمپاد 
دارد تا هوادار، اما پرسپوليس بيشترين هوادار را در دنيا دارد 
هواداری كه تيمش، قلب اوس��ت. بارس��ا تيمي شناخته 
شده در دنياست كه با بازي هاي خوبش همه را به احترام 
وا مي دارد و علاقه ايجاد مي كند اما براي هوادار پرسپوليس 
علاقه چيزي فراتر از كلماتي اس��ت كه بيان مي شود. اين 
علاقه قلبي اس��ت و اين تيم زندگي آنهاست و اين تفاوت 

هوادار پرسپوليس با هواداران ديگر تيم هاي دنياست. 
برانكو در تيم ملي خيلي محتاط بود و شايد به 
اين دليل وقتي به پرس�پوليس آمد انتقادهاي 
زيادي ب�ه اي�ن انتخ�اب ش�د. چون هم�ه از 
پرس�پوليس توقع حمله دارند. اما تيم برانكو 
تهاجمی است اين برنامه براي پرسپوليس است 
فقط؟ يعني اگ�ر به تيم ملي برگ�ردد باز همان 

مربي محتاط مي شود که دفاعي بازي مي کرد؟
اين حرف روزنامه ها در آن زمان بود. روزنامه ها  مي نوشتند 
من محتاط هس��تم و دفاعي بازي مي كن��م. آنها اينطور 
مي نوشتند چراكه يك جرياني از آنها مي خواست اينطور 
بنويسند. اما من به شما مي گويم وقتي مسئله اي نوشته 
مي شود،  بايد مستند باشد. من چهار سال سرمربي بودم، 
 در آن چهار سال تيم ملي بهترين نتيجه 40 سال اخير را 
گرفت. بعد از 30 سال ايران در بازي هاي آسيايي بوسان 
قهرمان شد. در نيمه نهايي كره اي را برد كه يك ماه قبل از 
آن چهارم جام جهاني شده بود و هشت بازيكن، با تجربه جام 
جهاني را داشت. آن هم در كره برديم نه دوحه. بعد از آن 
ژاپن را برديم و قهرمان شديم در فينال. دو سال بعد از آن، 
ايران سوم بازي هاي ملت هاي آسيا شد بدون شكست و به 
چين باخت آن هم با تباني داور و در پنالتي. دو سال قبل از 
آن، چين جام جهاني بود و ايران نبود. در يك چهارم نهايي 
كره اي را برديم كه خيلي دفاعي بازي كرديم و فقط چهار 
گل به آنها زديم چون خيلي دفاعي بازي كرديم. تيمي را 

برديم كه چهارم جهان بود. آن ه��م در يكي از زيبا ترين 
بازي هاي طول تاريخ اين بازي ها و س��وم شديم. آخرين 
بار ايران كي سوم شده است؟ و آن زمان گفته مي شد كه 
من مربي دفاعي هستم. ما براي مقام سومي،  بحرين را با 
يك بازيكن كمتر برديم. اين يك مسئله. بعد رفتيم جام 
جهاني. بدون شكست. مطمئن و پيش از موعد. ژاپني را 
برديم كه بهترين تيم تاريخ خودش بود. درصد بردهايمان 
در آن چند سال 80 درصد بود. آمار گل هايمان 2/8 گل در 
هر بازی بود و اين آمار تيمي بود كه مي گفتند دفاعي بازي 
مي كند و مربي آن محتاط است. حالا نمي خواهم بگويم در 
چند تورنمنت مثل غرب آسيا و ال جي قهرمان شديم، اما 
مي خواهم بگويم آن زمان كره چهارم دنيا بود با يك تيم 
عالي و ژاپن در بين هش��ت تيم برتر دنيا بود با مهره هايي 
چون ناكاتا و ناكامورا و عربستان هم تيمي قوي بود و چين 
يك تيم شركت كننده در جام جهاني بود و اولين و آخرين 
باري بود كه تيمي به اين قدرتمندي بود و در چنين جوي 

ما تسلط داشتيم بر فوتبال آسيا. درست است؟
گفته مي ش�ود کرش اگ�ر روزي ب�رود ، برانكو 

اصلي ترين گزينه است.
من با مديرعامل باشگاه پرسپوليس به توافق رسيدم. قبل از 
عيد اين توافق انجام شده و قراردادم را دوساله تمديد كرده ام 
و تمام تمركزم روي پرسپوليس است و اميدوارم كرش در 

تيم ملي موفق باشد. 
و البته برانك�و هم معمولاً عادت ن�دارد کاري را 

نيمه کاره رها کند. 
اين واقعيتي است اما وظيفه سنگيني را با اين حرف روي 

دوش من گذاشتيد. 
تيم 2006 خيلي مطمئن بود ب�ه طوري که همه 
از اينكه اين تيم ب�ه جام جهاني مي رود مطمئن 
بودند، ب�ا توجه ب�ه ق�رارداد دو س�اله اي که با 
پرسپوليس بسته ايد آيا هوادار اين تيم مي تواند 
براي آينده پرسپوليس همانند تيم 2006 مطمئن 

باشد؟
اساس و فسلفه ما كار است. كار زياد و تنها كار و تلاش است 
كه در دراز مدت نتيجه مي دهد. درست است شانس فاكتور 
مهمي اس��ت، اما اگر خودمان به خودمان نخواهيم كمك 
كنيم،  خدا هم به ما كمك نمي كند. اول بايد خودمان كمك 
كنيم به خودمان تا خدا هم از ما راضي باشد و كمكمان كند. 
در پرسپوليس جوانگرايي کرديد. اگر زماني دوباره 
به تيم مل�ي بازگرديد اي�ن رون�د را در تيم ملي هم 

خواهيم ديد؟
من در زمان خودم تي��م ملي را هم خيلي ج��وان كردم با 
بازيكنان جوان و ناشناخته اي كه بعد ها كمك شاياني شدند 
براي ايران. كعبي، نكونام، شجاعي، بداوي، علوي، معدنچي، 
 مبعلي، نويدكيا و امثال آنها بازيكنان جواني بودند كه بعدها 

خدمات زيادي به فوتبال ايران كردند. 
فوتبال ايران ديگر نشاني از آن ستاره ها ندارد. 
فكر مي کنيد براي ايجاد نسلي مطمئن که بتوانند 

ستاره هاي آينده فوتبال ايران را تشكيل دهند 
چه بايد کرد؟

خيلي بايد كار كرد. بايد به بازيكنان جوان فرصت داد. در حال 
حاضر بازيكنان جواني ظهور كرده اند كه مي توانند در آينده 
ستاره هاي بزرگي شوند. الان مثل آن زمان ديگر نمي توان به 
راحتي سر از باشگاه هاي آلمان و... در آورد، اما با كار و تلاش 

مي توان باز هم ستاره سازي كرد. 
بس�ياري س�عي دارند چهره ايران را مخدوش 
نش�ان داده و امنيت آن را زير س�ؤال ببرند. به 
عنوان کس�ي که هم در ايران کار کرده ايد و هم 
در عربس�تان و اروپا، قضاوتتان از امنيت ايران 

چطور است؟ 
]مصاحبه اش را در روزنامه اي در كرواس��ي نشان مي دهد[ 
اين را نه چون الان مقابل شما نشسته ام مي گويم. در روزنامه 
كرواسي هم كه چند روز قبل چاپ شده گفته ام   زماني كه 
عيد نوروز در خانه بودم. امروز ايران يكي از مطمئن ترين و 
امن ترين كشورهاي دنياست. زندگي در ايران عالي است. 
امنيت در بالاترين حد ممكن است. تروريسم يك مأموريت 
غير ممكن در ايران اس��ت. مردم بسيار مهربان هستند و با 
آغوشي باز از خارجي ها استقبال مي كنند. درست برخلاف 
اخبار منتشر شده و اتفاقاتي كه در كشورهاي همسايه ايران 
رخ مي دهد و من با صراحت تأكيد مي كنم كه ايران يكي از 

امن ترين كشورهاي جهان است. 
برانكو تحصي�لات بالاي آکادمي�ك دارد. لقب 
پروفسور هم به همين دليل اس�ت. تدريس در 
دانشگاه را ترجيح مي دهد يا مربيگري در فوتبال 

را؟
فوتبال...، فوتبال. چون دوست دارم هر روز كار كنم و تمام 
دانشي كه از دانشگاه كس��ب كردم را اگر به طور عملي در 
فوتبال استفاده نكنم،  هيچ ارزشي ندارد. دوست دارم هر روز 
در زمين باشم،  با تيم و بچه ها باشم و فكر مي كنم 90 سالگي 

فوتبال را كنار بگذارم شايد در دانشگاه تدريس كردم. 
موهاي برانكو در پرسپوليس سفيد شد؟

نه، اما سفيد شدن موهايم در پرسپوليس سرعت گرفت. 

   دنيا حيدري
مرد يخي، لقبي بود که فوتبال ايران به پروفسور طراح تمرينات 
بلاژ داده بود. شايد چون او هرگز مانند بلاژويچ نتوانست شومن 
خوبي باش�د و فوتب�ال و هوادارانش را به هيجان بي�اورد. حتي 
وقتي بي دردس�ر و بدون اما و اگر تيم مل�ي را راهي جام جهاني 
2006 کرد. برانكو حضور موفقي در فوتبال ايران داش�ت اما اين 
موفقيت ها هم نتوانست او را به مربي محبوبي تبديل کند؛ چراکه 
بسياري معتقد بودند تيم او محتاط و کسل کننده بازي مي کند. 
شايد به همين دليل وقتي پرسپوليس دس�ت روي او گذاشت، 

با انتقادهاي فراواني مواجه ش�د. انتقادهايي که با شروع فصل، 
 يك تساوي و سه باخت پياپي به اوج خود رس�يد. اما حالا، او را 
مي توان ب�ه جرئت يك�ي از محبوب ترين مربي�ان خارجي حال 
حاضر فوتبال ايران دانست. مربي اي که باز هم براي دفاع از خود 
در برابر انتقادها لب باز نكرد اما اي�ن بار آمار و ارقام و عملكرد او 
توانست پاسخي محكم باشد براي منتقدان و مخالفانش که حالا 
بسياري از آنها تغيير موضع داده و در صف حاميان او قرار دارند. 
به طوري که حتي گفته مي شود در صورتي که کرش از تيم ملي 
برود،  تنها کسي که گزينه نشس�تن به جاي او روي نيمكت تيم 

ايران است، برانكو است؛ برانكويي که اين روزها  يكي از بهترين 
مربيان خارجي ليگ اس�ت؛ تيمش با نتايجي قابل قبول،  اکنون 
يكي از تيم هاي بالانشين جدول و مدعي قهرماني است. سرمربي 
پرسپوليس در يكي از روزهاي بهاري در هتل المپيك پاسخگوي 
سؤالات ما بود. سؤالاتي از اوضاع و احوال سرخپوشان تهراني و 
حتي تيم ملي که او بي دغدغه آن را راهي جام جهاني کرد. اگر چه 
خيلي ها معتقد بودند آن تيم زيبا بازي نمي کرد و محتاط و دفاعي 
بود؛ مس�ئله اي که البته برانكو هرگز آن را نمي پذيرد و با آماري 

دقيق و جالب، رد مي کند. 

از  يك�ي  اي�ران  ام�روز   
مطمئن تري�ن و امن تري�ن 
کشورهاي دنياست.  امنيت 
در بالاترين حد ممكن است. 
تروريس�م ي�ك مأموري�ت 
غير ممك�ن در ايران اس�ت. 
مردم بسيار مهربان هستند 
و با آغوش�ي باز از خارجي ها 
اس�تقبال مي کنند. درست 
برخلاف اخبار منتش�ر شده 
و اتفاقاتي که در کش�ورهاي 
همس�ايه ايران رخ مي دهد 

  پرسپوليس بيش�ترين هوادار 
را در دني�ا دارد که تيمش�ان، 
قل�ب آنهاس�ت. بارس�ا تيمي 
ش�ناخته ش�ده در دنياس�ت 
که با بازي ه�اي خوبش همه را 
به احت�رام وا م�ي دارد و علاقه 
ايجاد مي کند اما ب�راي هوادار 
پرس�پوليس علاق�ه چي�زي 
فراتر از کلماتي اس�ت که بيان 
مي شود. اين علاقه قلبي است 
و اين تيم زندگي آنهاست و اين 
تفاوت ه�وادار پرس�پوليس با 
هواداران ديگر تيم هاي دنياست  

امنیت ایران را
  هیچ جای دنیا ندارد


